
Číslo 1                                                                                                                     Březen 2024

Spokojené svátky velikonoční,  
jarní dny plné sluníčka 

a bohatou pomlázku
 všem občanům, 

přejí Zastupitelé obce 
Vernířovice

Milí spoluobčané,
zdravím  vás  v roce  2024.  S novým  rokem  často  přicházejí  i  nové  povinnosti, 

úkoly,  cíle,  přání  či  předsevzetí.  Pokud si  něco  z toho  chcete  splnit,  ať  se  vám to 
podaří. Všem nám přeji hlavně pevné zdraví po celý rok.

Chci vás krátce seznámit  co nás v tomto roce čeká. 
V lednu jsme řádně vyúčtovali dotace z roku 2023. Po krajských seminářích jsme 

docela  samostatně  zpracovali  žádosti  o  dotace  z  Programu  obnovy  venkova 
Olomouckého  kraje  2024  –  dotační  titul  č.  1  –  Podpora  budování  a  obnovy 
infrastruktury  obce  na  výstavbu  garáže  pro  obecní  techniku  se  zázemím  pro 
pracovníka obce. 

Dále žádost o krajskou dotaci na kulturní akci Hodové slavnosti s oslavou 30- 
tého výročí samostatnosti obce, která je plánovaná na 21. 09. 2024. V měsíci dubnu 
budeme  znovu  žádat  o  dotaci  na  přestavbu  sýpky.  V  loňském  roce  naše  žádost 
podpořena nebyla. Z podaných 680 žádosti o dotaci bylo podpořeno jen 170 projektů. 
V letošním roce má dojít k úpravě dotačních podmínek. Obce do 500 obyvatel budou 
mít samostatnou kategorii a tím větší šanci získat tuto dotaci. 

V  květnu  chceme  požádat  o  dotaci  na  lesní  techniku,  podmínky  jsou  nyní 
upraveny tak, že můžeme požádat o výkonnější traktor. Náš malý „lamborghini“ udělal 
spoustu práce a je velkým pomocníkem nejen v údržbě zeleně. 

Projekt na zkvalitnění telefonního a internetového signálu je zase o krůček dál. 
Máme  již  podepsané  smlouvy  všech  majitelů  pozemků,  kde  bude  uložen  optický 
kabel, který je třeba dovézt ke stožáru na víceúčelovém sportovním areálu. 
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Budeme také pokračovat v opravách místních a účelových komunikací v obci. 
Máme v plánu výměnu starých lamp veřejného osvětlení za nové úspornější.
Chceme doplnit dětské hřiště o nové prvky nejen pro děti ale i pro jejich rodiče.

Kulturní komise starostky obce naplánovala bohatý program na celý rok pro děti 
i dospělé. Těším se na setkání s vámi.

V závěru roku jsem se věnovala statistice domů v naší  obci.  Počty rodinných 
domů nám rostou ale počet obyvatel ne. Mám pro vás zpracovanou tabulku, ze které 
je  patrné,  že  počet  trvale  neobydlených  domů přibývá.  Chápu stavebníky,  že  mají 
levnější  vyjmutí  z  půdního  fondu,  připojení  el.  energie  od  Čezu,  nižší  daň  z 
nemovitosti. 

Obec dostává z rozpočtového určení daní (RUD) státu příspěvek na hospodaření, 
podle počtu trvale žijících občanů a daň z nemovitostí, jde do obce celá. Naše obec 
má nejnižší koeficient ( 1 ) na výpočet daně z nemovitosti. Z toho důvodu chce obec 
přistoupit  ke  zvýšení  koeficientu  k  výpočtu  daně  z  nemovitosti  na  dvojnásobek  u 
neobydlených rodinných domů s číslem popisným. 

V tabulce jsou uvedeny rodinné domy s číslem popisným a rekreační domy s 
číslem  evidenčním  již  po  kolaudaci.  V  obci  je  dalších  9  rozestavěných  domů  a  je 
připravováno projektově dalších 9 nemovitostí.

Počet rodinných domů s číslem 
popisným (č. p.) celkem:

RD s  č. p. s trvalým 
pobytem

RD s  č. p. neobydlené

117 54 63

Rodinné domy s č. p.
výstavba v roce 2014 -2024 celkem:

RD s č. p. s trvalým 
pobytem

RD s č. p. neobydlené

15 5 10

Domy rekreační s číslem evidenčním 
(č. e.) celkem:

Domy rekreační s č. e. s 
trvalým pobytem

Domy rekreační s č.e. 
neobydlené

63 8 55

Tyto údaje otevírají další téma a to je trvalé bydliště v obci. Chtěla bych požádat ty, 
kteří v naší  obci žijete, přihlaste si k nám i  trvalý pobyt. Podle počtu trvale žijících 
obyvatel jsou nám rozdělovány daně RUD z rozpočtu státu. To, kolik obec od státu 
dostane přerozděleno závisí na počtu obyvatel trvale hlášených v obci a na rozloze 
obce.

                                                                           Bohumila Hojgrová, starostka obce
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Tříkrálová sbírka 2024 ve Vernířovicích
V letošním roce jme v obci měli dvě tříkrálové skupinky, já jsem přijala místo 

dospělého doprovodu  našim dvěma vnučkám Verunce a Viktorce. Druhá skupinka 
pod vedením Ondry se svou harmonikou, doprovázeného maminkou a Martinou.

Vzhledem k tomu, že jsme docela rozlehlou obcí, která se táhne přes 3 kilometry 
a se všemi odbočkami je to pořádná turistická „štreka“, rozdělili jsme si obec na dvě 
části.  V sobotu 06.01.2024 jsme po krátké schůzce u kostela a společné fotografii 
vyrazili vybaveni tříkrálovými cukříky, průkazem koledníka a samozřejmě zapečetěnou 
kasičkou a  hlavně  svěcenou křídou na psaní požehnání. 

Mimochodem  víte,  že  to  K+M+B  neznamená  jen  počáteční  písmena  jmen 
mudrců  Kašpara,  Melichara  a Baltazara,  ale  hlavně  Christus  Mansionem  Benedicat 
neboli „Kriste, požehnej tomuto obydlí“ a znamení mezi písmeny nejsou „obyčejná 
plus“, ale svaté kříže? Za letošní obchůzku jsem jich napsala bezpočet.  Spočítala bych 
na prstech jedné ruky, kde zůstaly dveře zavřené.

Většinou  nám  otevírali domácí s úsměvem, s příspěvkem do kasičky na charitu 
a nějakou tou dobrotou pro malé koledníky do košíku. Pochválili  za vzorně sladěný 
zpěv Tří králů, popřáli dobrou další cestu a přidali přání, ať to neomarodíme. 

Z  našich  kasiček  se  nakonec  vykutálelo  a vyšustilo  12.293  Kč,  což  je  jeden 
z nejlepších  výsledků v historii.  Vybralo  se  o  3.050,-  Kč  více  než  v  loňském roce.  

Poděkování patří nejen všem dárcům, kteří otevírají kromě dveří i svá srdce, ale 
hlavně všem malým i velkým dobrovolníkům, kteří obětují trochu pohodlí a vydávají 
se lednovým dnem, aby přinesli lidem přání dobré vůle. 
                                                                    Bohumila Hojgrová, starostka obce
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Slovo místostarosty.
V prvé řadě věřím, že Jste do toho letošního roku vstoupili tou správnou nohou 

a jen na okraj se musím vrátit ke svému minulému příspěvku z konce loňského roku, 
kdy  jsem psal  o  spolupráci  s hasiči  a  optimisticky  se  díval  do  budoucí  spolupráci. 
Bohužel jsem nebyl pochopen, protože staré struktury se nezmění  pokud  v jejich 
řadách nedojde k nějaké změně v myšlení.
Tak tedy k článku :

Další dobrá věc, že od hasičské zbrojnice již zmizel elektro odpad, který tam byl 
na ostudu. Určitě najdeme lepší řešení. Je to nebezpečný odpad, který by tam neměl 
4 měsíce ležet.

V tomto odstavci jsem také neměl pravdu, protože i když se odvezl, tak tam 
dále  lidé  odhazují  elektroodpad,  což  je  ovšem  problém  hasičů,  ne  obce.  

Jednoznačně se tam už nic odkládat nebude, protože lidé si rychle zvykly, že je 
tam skládka a dále odkládali nepotřebné věci. 

A tady si sypu popel na hlavu, protože v loňském roce jsem v dobré víře chtěl 
spolupracovat  a  elektroodpad  jsem  spolu  s pracovníkem  obce  Pavlem  Tihelkou 
sbírali pro hasiče a dávali ke zbrojnici nebo tam posílali lidi, aby ho tam složili. Takže 
na hasičích jen bylo, aby ho nechali odvést a nechali si to zaplatit. 
Věřím, že můžeme lépe spolupracovat, dobrým příkladem je Anička Hamříková, která 
pomáhá při v podstatě všech akcích, naposledy při Mikuláši. Za to ji patří můj dík.

Také špatně, protože Anička Hamříková na těchto akcích kde pomáhala, byla 
za svou osobu, nikoliv za hasiče. Nevykřikovala, já jsem hasič,  napište to. Prostě 
nabídla  svou  pomoc,  či  byla  oslovena  a  pomohla  a  já  si  dovolil   ji  pochválit  a 
poděkovat. Asi jsem si dovolil moc. Nevím. Ať si každý obrázek udělá sám, Já na tom 
ovšem nic měnit nehodlám.
Jinak ještě k dění v obci:

Ovšem  vůbec   nejhorší  poznání  pro  mě  je,  že  mnozí  chalupáři,  ač 
vysokoškolsky vzdělaní nám odmítají třídit odpad a vše hází do popelnice. Buďto je 
jim zatěžko odnést papír, sklo či plasty do blízkého kontejneru nebo nám to snad 
dělají  úmyslně  a  přitom  ví,  jak  je  to  třídění  výhodné  pro  obec.  Viz  článek  o 
odpadech v minulém čísle Zpravodaje.
A to nemluvím o tom, že nejsou schopni kartonové krabice roztrhat nebo minimálně 
rozšlápnout aby zmenšili  objem, nebo je rovnou hodí vedle kontejneru,  což taky 
svědčí o inteligenci některých jedinců, a jsou to i nezmačkané pytle s plasty, takže 
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Pavel musí kvůli těmto jedinců jet na skládku dvakrát a přitom by stačilo se chovat 
aspoň trochu rozumně. Prosím Vás o to.

Jinak věřím, že letos, kdy budeme slavit třicáté výročí odpojení naší  obce od 
Sobotína, bude ve znamení jen dobrých věcí a naše obec se zase posune o kus dál. 
Jednak  díky Pavlínce, Hadžiho a byl v lednu vyčištěn svah od náletů na Permoníkové 
stezce u kytičkového mostu a každý kdo usedne na lavičku v zatáčce, se bude moci 
kochat krásnými výhledy.

Snad  se  spolu  sejdeme na  dalších  akcích,  ať  už  je  bude  pořádat  kdokoliv  a 
zúčastní se více občanů Vernířovic, jak tomu začíná být na Spolkovém plese a věřím, 
že i na Společenské akci, kterou pořádají hasiči 9. března.

Co nás ovšem v letošní zimě opravdu trápí, to je počasí, dlouhodobé deště, při 
kterých se zvedá hladina toků. Už se nám to stalo čtyřikrát, kdy hladina překročila 
první  povodňový  stupeň  a  v jednom  případě  vystoupala  až  na  druhý  povodňový 
stupeň. 

Samozřejmě jsme průběžně vše hlídali. Bohužel v té době kácelo Povodí Moravy 
nahoře  nad mostem „u  Prečů“  a  některé  kusy  dřevin  které  spadly  do  vody  Jsme 
museli průběžně vytahovat, což se víceméně dařilo. Máme to tak nějak rozdělené, kdy 
paní starostka hlídá dolní část, Pavel Tihelka horní část a střed obce a Kosaře hlídám 
Já.

Samozřejmě  každý  občan  může  sledovat  na  webových  stránkách  obce  na 
aktuální hladinu na říčce Mertě.
Zde je návod:
1. www.obec-vernirovice.cz
2. záložka obec → digitální povodňový plán
3. budete přesměrování na: https://www.portalobce.cz/povodnovy-plan/vernirovice/
4. monitoring → hladinoměry

Tam je čidlo na horním můstku – viz níže uvedený graf a druhé čidlo na dolním 
mostě  u  Povodňového  parku.  Tam  Merta  po  soutoku  se  Ztraceným  potokem  a 
Kamenitým potokem dosáhla hodnot dne 11.2 v 23:00 72 cm tj.  hranici 2. stupně a 
24.2. v 03:59 53 cm tj. těsně nad hranici 1. stupně.

Všem  přeji  hezké  prožití  nadcházejících  velikonočních  svátků  a  hlavně  lepší 
počasí.

Josef Potyka -   místostarosta
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Hladinoměr na „mostě u Prečů“.

 Změny v ověřování podpisů
k 1.1.2024 vstoupil v platnost zákon č. 414/2023 Sb., kterým se mění mimo jiné i 

zákona*č. 21/2006 Sb.,  o ověřování shody opisu nebo kopie s  listinou a ověřování 
pravosti podpisu a o změně některých zákonů.

Novela přinesla tyto změny:
- není možné již při legalizaci předkládat řidičský průkaz
- dochází ke zvýšení správního poplatku za ověření podpisu z dosavadních       
30,- Kč na 50,- Kč za každý podpis

 Spolkový bál 2024.
 Spolek  pěstitelů  a  chovatelů  Vernířovice  a  Spolek  myslivců  sv.  Eustacha 
Vernířovice pořádal 17. února spolkový bál. Byl vyvrcholením období Masopustu, (pro  
toto období se krajově užívají různá synonyma Šibřinky, Ostatky, Fašank, Karneval). 

Spolek  již  před  lety  navázal  na  tuto  tradici  a  pravidelně  v naší  obci  pořádá 
masopustní průvody, spojené se vším, co k tomu patří (kroje, masky, občerstvení tzn. 
masopustní speciality z vepře, koblihy, krajové destiláty aj.). 
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Třetí povodňový stupeň
90 cm

Druhý povodňový stupeň
75 cm

První povodňový stupeň
50 cm

Zatím nejvyšší stav
28. 2. -01:59 - 63 cm



V letošním  roce  se  všichni  krojovaní 
účastníci  masopustního  reje  sešli  před 
obecním  úřadem,  kde  proběhlo  tzv. 
vynášení  smrtky  či  Morany,  proběhla 
smuteční  řeč  nad  právě  končící  zimou  a 
optimistická  slova  nadcházejícího  jara. 
Posléze proběhlo pálení a utopení Morany 
a  krojovaný  průvod  za  zvuku  Ondrovi 
harmoniky,  se  odebral  do  míst  konání 
Masopustního  bálu,  který  se  uskutečnil 
v prostorách hotelu „Reoneo“.

Všichni účastníci, kteří si zavčas zabukovali místenky měli své místo u stolu, kde 
ně čekala  zvěřinová svačinka. Nutno říci,  že v řádech dní  před konáním akce bylo 
beznadějně do posledního místa vyprodáno. Nás samotné organizátory překvapilo, 
kolik masek se tohoto bálu zúčastnilo bylo to asi 90 % účastníků. Masky účastníků byly 
velmi různorodé od jednodušších, až po velmi sofistikované,  propracované s řadou 
technických detailů (např. Osvětlení, bludičky aj.). 

Nejvzdálenější  krojovaná účastnice byla z Kazachstánu, jinak převážná většina 
účastníků byla již tradičně přespolních.  

Volba kapely s názvem „Solis“ (překlad z latiny slunce), která nás po celou dobu 
až dlouho přes půlnoc bavila byla trefou do černého. Dobrá zábava, humor, sebeironie 
to nás provázelo po celý čas touto veselicí. Výborná hotelová kuchyně od skvělého 
jeleního guláše, přes hamburgery, řízky s bramborovým salátem a jinými nabízenými 
specialitami.
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Za organizátory bych chtěl i touto cestou poděkovat všem, kteří se podíleli na 
přípravě a vlastním průběhu celé akce. Členům spolků, nájemcům hotelu Reoneo a 
jeho zaměstnancům, kteří prostory hotelu vkusně naaranžovali. 

Velké poděkování patří sponzorům, kteří přispěli do velmi bohaté a různorodé 
tomboly,  poděkování  patří  všem,  kteří  si  dali  práci  s výrobou  a  zajištěním  masek, 
kapele, která nás svojí produkcí mile překvapila. V neposlední řadě děkujeme vedení 
obce a všem účastníkům za veselý leč kultivovaný průběh celé akce.

Ing. Bořivoj Hojgr – předseda Spolku

Spolek pěstitelů a chovatelů Vernířovice (dále jen spolek).         (únor 2024)           
Hodnotící zpráva roku 2023.  (Výroční členská schůze, dle stanov spolku 1 x za 3 roky, 
tedy až v roce 2026).
Činnost  spolku  mezi  výročními  čl.  schůzemi  se  řídí  dlouhodobým  schváleným 
programem jednotlivých sekcí vždy na konkrétní rok.
V roce  2023  byla  činnost  spolku  zaměřena  do  několika  oblastí  (v  souladu  se 
stanovami)

1. Kulturně-společenská 
2. Sportovní
3. Pracovní aktivy zaměřené přímo v obci Vernířovice, ale i mimo ni.

Ad1.  V předjarním a jarním období  Sekce chovu psů a jelenovitých pro část členů 
spolku zorganizovala zájezdy na chovatelské přehlídky trofejí spárkaté zvěře. 
- do Hranic na Moravě „Oblast chovu jelení zvěře Oderské vrchy“
- do Bruntálu, kde jsme shlédli trofeje na chovatelské přehlídce Oblasti chovu jelení 
zvěře „Jeseníky – východ“
- do Hanušovic, kde byly vystavovány trofeje pro Oblast chovu „Jeseníky -západ“
- do Lidečka, kde byly vystavovány trofeje z oblasti Beskyd
-na jaře a v létě jsme se zúčastnili Mezinárodní výstavy psů všech plemen v Českých 
Budějovicích a Národní výstavy psů v Klatovech.
-v podzimních  měsících  jsme  navštívili  s rodinnými  příslušníky  ZOO  na  Kopečku  a 
v Lešné.
Sekce chovatelů drobného zvířectva zorganizovala 2denní návštěvu prodejní výstavy 
králíků, holubů a drůbeže, v Českých Budějovicích 25.11.-26.11.2023.  
Sekce  drobných  pěstitelů zorganizovala  na  podzim  8.  října  zájezd  do  Olomouce, 
výstaviště Flora na veletrh a výstavu špičkových zemědělských výpěstků od českých a 
moravských producentů ovoce a zeleniny.
-30.05.  jsme  v místním  povodňovém  parku  zajišťovali  občerstvení  při  příležitosti 
Otevírání mineralogické naučné stezky (zvěřinový guláš měl obrovský úspěch).
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-jako  již  tradičně  na  sv.  Jana  (16.  ročník)  jsme  zorganizovali  „pouť“  na  Svobodín 
k bývalé kapli  zasvěcené sv.  Janu Křtiteli,  s účastí Pátera Milana Palkoviče.  Poseděli 
jsme u ohně (50 m od hranice lesa,  pozemek je v majetku obce),  opekli  klobásky 
z dílny předsedy spolku a protekční špekáčky ve kvalitě „jako kdysi“.  Na zapití byla 
k dispozici Mattoni (brzy nebyla), vína a piva z Moravy. Od dobré nálady této zdařilé 
akce s hojnou účastí nás vyhnala až blížící se letní bouře.
-v měsíci  září  (na  sv.  Matouše)  jsme  se  významnou  měrou  podíleli  na  přípravě  a 
vlastním  průběhu  hodových  slavností,  které  spočívalo  v pohoštění  zúčastněných 
poutníků tradičními kotlíkovými guláši (5 kotlů). Zpětná vazba na kvalitu pokrmů od 
samotných strávníků byla velmi pozitivní a povzbuzující.
-v čase  adventu  jsme  zajišťovali  občerstvení  při  příležitosti  konání  obecní  akce 
Rozsvěcení  vánočního  stromu,  v nově k tomuto účelu  zřízeném prodejním stánku. 
Vepřový ovar s vejmrdou sklízel  úspěch, rovněž domácí škvarky a chléb s domácím 
sádlem.
-před  koncem roku jsme se  připravovali  na  znovuobnovení  tradice  Silvestrovských 
oslav a příchodu Nového roku na návsi. Měli jsme připravenou velkoplošnou projekci, 
rychlé  občerstvení  aj.  Po tragické události na Filozofické fakultě Univerzity  Karlovy 
v Praze  z poloviny  prosince  a  s tímto  činem související  doporučení  ministra  vnitra, 
omezit  bujaré  oslavy,  spojené  s použitím  petard,  jsme  od  této  akce  upustili. 
V dopoledních hodinách jsme ale tradičně vyrazili na Zdeninu (Pěnčíkovu) chatu do 
Kančího žlebu. Sešlo se nás mnoho desítek, přátel z celého okresu i  mimo něj.  Od 
Mohelnice  až  po  přátele  z Polska.  Zábava  byla  komorní,  předvedli  se 
poloprofesionálové hudebníci a zpěváci. Opekli jsme domácí klobásy, dojedli vánoční 
cukroví, ochutnali krajové destiláty, zapsali se do kroniky v chatě umístěné a postupně 
jsme se odebírali do svých domovů. Silvestrovskou noc jsme většina z nás trávila v leže 
u „bedny“.
Ad 2. Dvě desítky nejzdatnějších cyklistů z našeho spolku a jejich přátelé se v jarním 
čase vydali na několika denní cyklo-pouť objevovat nepoznané části Čech. 
-my  méně  zdatní  jsme  auty  vyrazili  směr  Rumunské  Karpaty  a  Transylvánskou 
vysočinu.  Cílem našeho putování  byl  výstup k tokaništím tetřeva hlušce a v nižších 
polohách tokaniště tetřívka obecného, abychom zažili  to, co v našich krajích bývalo 
kdysi běžné, dnes už nenávratně zmizelo. Našimi průvodci byli znalci místních poměrů 
a hlubokých hvozdů. Abychom si zvedli hladinu adrenalinu,  šoulali jsme po spádech  
medvěda  hnědého,  který  v tom  čase  se  probral  ze  zimní  hibernace.  Na  těchto 
stezkách jsme pozorovali mnoho čerstvých pobytových znamení (trus, zbytky kořistí, 
třecí stromy aj.) Medvědí jedinci, kterých je v této oblasti Karpat skutečně hodně, se 
hladoví a sexuchtiví potulují po svých lovištích a hledají oběť i partnera. Pár takových 
300-450 kg exemplářů jsme na uctivou vzdálenost měli možnost pozorovat. Po celou 
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dobu našeho putování jsem si připomínal slova nestora České myslivosti, Prof. Dyka, 
který vyslovil moudro: “Kdo neslyšel troubit jelena a tokat tetřeva, tak nežil“, jsem rád, 
že jsem zažil  jednoho přehršel a díky Karpatům, tak trochu i  toho druhého. Podle 
vyjádření  mých  přátel  ze  spolku,  kteří  inklinují  nejen  k myslivosti,  ale  ke  kouzlu  a 
krásám přírody, toto tvrzení mohou jen „podepsat“.
-  nemohu nepřipomenout i vynikající  atletické výkony roku 2023 naší dlouholeté 
členky Veroniky. Ta se na halovém mistrovství světa v kategorii masters se štafetou 
4x200 umístila na stříbrné pozici za štafetou z USA.
-v téže kategorii se na Zlaté tretře v Ostravě umístila na 1. místě. 
Ad3. V čase  předvánočním  jsme  zajišťovali  výběr,  kácení  a  přepravu  vánočního 
stromu,  který  byl  instalován  před  obecní  úřad  a  vánoční  strom  do  kostela  sv. 
Matouše.
-v měsíci dubnu se členové našeho spolku sešli na zelené turistické značce, která byla 
po  zimě  a  v předjaří  díky  větrným  epizodám  zneprůchodněna  vyvrácenými 
popadanými stromy (jasan). Ty jsme prořezali a z trasy uklidili.
-druhá skupina se věnovala  vyčištění bezejmenných přítoků říčky Merty od nánosů 
organického materiálu a komunálního odpadu.
-třetí skupina přespolních členů šumperáků se již tradičně věnovala vyčištění lesních 
studánek (nad těmi jsme převzali patronát již před pěti lety) na trase Čarovného lesa 
v příměstském rekreačním lese. Lesní studánky Veroniku, Viktorku, Amálku a Bohunku 
čistíme 2 x ročně v dubnu a září. 
-po  celou  dobu  vegetačního  období  jsme  na  výzvu  starostky  obce  na  veřejných 
prostranstvích (hřiště, hřbitov, autobusové zastávky, Boží muka aj.) likvidovali nárosty 
travin a buřeně. Rovněž tak i ruderální společenstva (většinou invazivní rostliny), které 
jsme redukovali mechanizovaně křovinořezy.

Ing. Bořivoj Hojgr – předseda Spolku
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  14. školní ples ZŠ a MŠ Údolí Desné
Dne 16. 2. 2024 proběhl v KD Rapotín již 14. školní ples. Tradičně pod vedením 

pana Jiřího Burdy předvedli své taneční dovednosti žáci devátého ročníku, kteří uvedli 
celou společenskou akci polonézou, následoval waltz – tanec s rodiči a samozřejmě i 
trocha latinskoamerických rytmů v podobě salsy. 

Chtěli  bychom  všem  touto  cestou  upřímně  poděkovat  za  účast  a  podporu 
našeho  školního  plesu.  Vaše  přítomnost  a  sponzorské  dary  nám  velmi  významně 
pomohly uskutečnit tuto skvělou akci, která byla pro nás všechny nezapomenutelným 
zážitkem.  Školní ples je nejenom první velká společenská akce našich deváťáků, ale 
také  místem setkávání  se  s rodiči,  bývalými  žáky,  milými  hosty  –  a  to  vše  dodává 
večeru to správné kouzlo.    

Děkujeme Vám za Vaši pozitivní energii, krásné taneční kreace a za to, že jste se 
společně s námi bavili a tvořili nezapomenutelnou atmosféru. Díky Vaší podpoře jsme 
mohli  zajistit prostředí,  ve kterém se všichni cítili  skvěle a mohli  si  užít  večer plný 
zábavy a radosti.

Děkujeme Vám ještě jednou a doufáme, že se zase brzy uvidíme.

Za organizační tým školního plesu ZŠ a MŠ Údolí Desné a SRUD, Mgr. Jana Učňová

SH ČMS   Sbor dobrovolných hasičů VERNÍŘOVICE   
Vernířovice 223, 788 15 Velké Losiny 

Začíná rok 2024 a já bych ráda připomněla činnost SDH Vernířovice za poslední tři 
roky.
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  Každoročně začínáme rok hodnocením uplynulého roku, na Výroční valné hromadě 
SDH. Toto je mimo jiné i hodnocením členů a některým zde předáváme vyznamenání 
za činnost i v souvislosti s významným životním jubileem. Rovněž předáváme dárkové 
balíčky členům, kterým se předchozí rok narodilo dítě anebo oslavili životní jubileum. 
Součástí hodnotící výroční valné hromady je i plán činnosti na nadcházející rok.
  V roce 2022 jsme mimo jiné při výroční valné hromadě odsouhlasili oslavu 140. 
výročí založení SDH Vernířovice.
   Přípravu našeho Hasičského dne a oslavy 140. výročí jsme ale začali již roku 2021 
v říjnu, kdy jsme již plánovali a oslovovali sponzory, jednotlivé účinkující a řešili 
program Hasičského dne. Organizace celého dne ležela na bedrech velitele p. Michala 
Michuta a pí. Marie Kantorkové, starostky sboru. Hasičský den se konal 9. 7. 2022 a 
byl velkolepou ukázkou práce hasičů, HZS, okolních sborů, našeho sboru, záchranářů, 
policistů, komerčně byl zajištěn let vrtulníkem, po celé odpoledne byl zajištěn 
program pro děti, večer byla ukázka Šermířského spolku Šumperk a ohnivá shou  a 
krátká zábava. Po celou dobu členové SDH a rodinní příslušníci zajišťovali občerstvení. 
Poděkování za celou organizaci akce SDH vyslovilo na Výroční valné hromadě 2023 p. 
M. Michutovi, poděkování rovněž patří všem sponzorům akce p. Milan Staňa firma 
ALMIS, Vernířovická lesní, PRUMHOR, REOP, Resort Sobotín, Pekařství pod radnicí, 
KREMO – Staroměstské trubičky, Obec Vernířovice sponzorovala zapůjčení areálu a 
elektr. energie na celou akci.
Akce se zúčastnilo na 350 návštěvníků a všem se akce velice líbila.
  Během roku se členové zúčastnili kulečníkového turnaje v Žárové, 2x sbírali 
elektrowin, posbírali železný šrot po obci, společně navštívili Svatojánské slavnosti ve 
Velkých Losinách. Na závěr roku 26. 12. společně si členové a jejich rodinní příslušníci 
zahráli fotbal na víceúčelovém hřišti obce.
V tomto roce jsme se rozloučili s p. Zdeňkem Kolenčíkem, býval velitel Hasičské 
záchranné jednotky Obce Vernířovice. 
V roce 2023 na jaře jsme uspořádali akci pálení čarodějnic 29. 4. 2024 na 
víceúčelovém hřišti. Pro děti byla vyhlášena soutěž o nejlepší masku. Akce proběhla za 
chladného počasí, ale i tak se akce vydařila za účasti asi 100 občanů, chatařů a 
chalupářů s příjemnou diskotékovou hudbou a dobrého občerstvení SDH.
 Posbírali jsme  elektrowin a opět se organizoval sběr železa. Výtěžek ze sběru železa 
používáme na činnost sboru a administrativně správní poplatky. 
V červnu jsme se v hojném počtu zúčastnili Svatojánských slavností ve V. Losinách-
vstupenku hradí SDH-je to poděkování za celoroční činnost ve sboru.
V letošním roce jsme se rozloučili s dlouholetým členem p. Kamilem Törökem. 
V závěru roku jsme se rozloučili s ing. Pavlem Kolářem, místostarostou, starostou a 
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patriotem Rýmařova. V popovodňovém období SDH Vernířovice sehnal oběžné kolo 
v řádech tří desetitisíců.
 Letos 2023 byly Obcí Vernířovice vyměněny vstupní dveře a jejich zapravení zajistil p. 
Michal Michut a Tomáš Bár.
 Naše stany pravidelně zapůjčujeme členům SDH na rodinné oslavy, zápůjčky 
provádíme i pro občany obce, chataře a chalupáře a Diakonii Sobotín.
 Strojní vybavení kontroluje a obhospodařuje velitel sboru. Soutěže nyní 
neabsolvujeme, ale strojní vybavení udržujeme v chodu.
  Děkujeme členům za jejich aktivitu, děkujeme sponzorům za podporu našich akcí. 
Děkujeme občanům obce Vernířovice za přízeň a podporu našich akcí, Obci 
Vernířovice za finanční dary a pronájem HZ a všem nám přeji sílu do dalších aktivit, na 
které všechny občany zveme.
V lednu 2024 se konala Výroční valná hromada, která mimo jiné odsouhlasila plán 
práce na rok 2024. Členové schválili pořádání společenské zábavy v březnu 2024, akci 
Pálení čarodějnic 27. 4. 2024, následně výpomoc obci při stavění májky 1. 5. 2024. 
V srpnu plánujeme setkání členů při 30. výročí znovuobnovení činnosti SDH. Je to jen 
výčet akcí pro rok 2024, na které všechny občany zveme a rádi se podělíme o 
příjemně strávené chvíle.

                                          Výbor SH ČMS SDH Vernířovice, Marie Kantorková, starostka
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Kalendář kulturních akcí v roce 2024.

Termín   Název akce  Místo konání  Informace o akci

17.02. Spolkový masopustní bál  Hotel Reoneo Pořádá Spolek pěstitelů a 
chovatelů 

09.03.    Společenská zábava      Hotel Reoneo  Pořádá SDH

22.03.  Velikonoční tvoření  OÚ  Kulturní komise pořádá pro 
děti  velikonoční dílnu

27.04.  
  

Pálení čarodějnic  víceúčelové 
hřiště 

Pořádá SDH

01.05.   Stavění májky      víceúčelové 
hřiště 

 Kulturní komise společně s 
SDH staví májku 

od 14,00hod.

15.05.   Starostka zve na kafíčko 
OÚ 

 17,00hod  

povídání si o rozvoji naší 
obce

01.06.
Dětský den (pohádková  

louka a další atrakce
 víceúčelové 

hřiště 
 Kulturní komise 

červen*) Pouť na Svobodín   Výšlap na 
Svobodín 

pořádá Spolek pěstitelů a 
chovatelů

03.08. Letní posezení pro seniory 
s večerní zábavou

víceúčelové 
hřiště

 Kulturní komise

20.09.
a

21.09. 

Hodové slavnosti (Mše svatá, 
živá hudba, koláče, kotlíkové 

guláše a spoustu dalšího)

u kostela 
sv. Matouše 
14,00hod.    

Kulturní komise
 Spolek pěstitelů a chovatelů

25.10.   Haloween OÚ 
17,00hod.

Lampionový průvod obcí

Listopad *)   Cestopisná přednáška    OÚ   Kulturní komise

30.11.
 

Adventní jarmark   
  

    OÚ      
Mikulášská nadílka. 

Rozsvícení vánočního 
stromu. Adventní koncert.
                                                                                                              

31.12. Výšlap na Zdeninu „Pěnčíkovu“ 
chatu

Sraz před OÚ
10:00 hod.

pořádá Spolek pěstitelů a 
chovatelů

01.01.  Přípitek do nového roku   u OÚ       
 Novoroční sousedské 

setkání 
     *) termín bude upřesněn                                                                                                                    
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Maškarní karneval.
     V pátek 16. 2. se naše škola proměnila 
v pohádkovou školu. Již tradičně pořádáme 
v únoru  maškarní  karneval  a  téměř 
všechny  děti  přišly  do  školy  v kostýmu. 
Sourozenci  Tomáškovi  donesli  vyrobenou 
cukrovou  vatu,  atmosféra  byla  tedy 
dokonalá. Dopoledne plné soutěží, tance a 
zábavy uběhlo mnohem rychleji než běžná 
výuka.                             Mgr.  Jana Mertová

 
Zhodnocení činností a zrealizovaných aktivit za finanční podpory obce 
Vernířovice.

Rok 2023 byl  pro  Spolek  rodičů  Údolí  Desné  velmi  plodný.  Podařilo  se  nám 
uskutečnit všechny naplánované akce, dokonce jsme zařadili mezi naši činnost nové. 

Stále  stoupá  nabídka  a  návštěvnost  našich  kroužků  (turistický,  taneční, 
háčkování, keramika, angličtina,…). 

Nadále  podporujeme  dárkovými  balíčky  naše  prvňáčky,  ceny  do  sportovních 
soutěží,  trička pro předškoláky, mikulášské balíčky pro všechny děti ZŠ a MŠ Údolí 
Desné a  spoustu dalšího.  V  roce 2024 se  budeme opět  plně věnovat  efektivnímu 
využití  volného času  dětí a  mládeže.  Krátký  výčet  akcí,  které  plánujeme:  Ukliďme 
Česko,  Velikonoční  tvoření,  Loučení  s  prázdninami,  Příměstské  tábory,  Drakiáda, 
Vzdělávací semináře a další..Velmi  děkujeme za poskytnutou finanční podporu, která 
je pro nás důležitá. Vážíme si jí.

Veronika Sáblíková, Spolek rodičů Údolí Desné 
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Pohled z  Pradědu na Vysoké Tatry.
Praděd 1492 m.n.v. byla cílem turistů už v 19. století. Na konci 19. století  

budovala věž.  V přízemí budovy, která měřila na výšku 32,5 metru, byla malá 
restaurace, v sedmém poschodí, byla  vyhlídková plošina.  2. května 1959 se zřítila.

Televizní vysílač s vyhlídkovou plošinou a restaurací je současnosti nejvyšším 
bodem v ČR s výškou 1 637 m.n.v. Vyhlídková terasa je umístěna v 1563 m n. m. a je z 
ní krásný výhled na panorama Jeseníků, na Vysoké Tatry, Malou a Velkou Fatru (to jen 
za jasného počasí), starší prameny uvádí i Alpy.

Diakonie Sobotín nabízí:
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Restaurace ve věži v roce 
1936 – na klenbě je 

česoslovenský státní znak


